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EINDVERSLAG
Vastgesteld 8 juli 1992

Na kennisneming van de memorie van antwoord en de nota van
wijziging zijn in de vaste Commissie van justitie1, nog verschillende
vragen gesteld en opmerkingen gemaakt. Onder het voorbehoud dat de
regering deze tijdig zal hebben, acht de commissie de openbare beraad–
slaging over dit voorstel van wet genoegzaam voorbereid.

1. Algemeen

De leden van de CDA-fractie hadden kennis genomen van het
standpunt van de bewindslieden dat Nederland op het gebied van infor–
matieverstrekking door banken in de E.G. een middenpositie inneemt.
Deze leden vernamen gaarne in welke landen naar het oordeel van de
bewindslieden een lager niveau van informatieverstrekking aanwezig is.

In dit verband wezen de leden van de CDA-fractie op een recente
publicatie in het juni-nummer van «De Accountant» waaruit blijkt dat
Nederland op het punt van de jaarverslaggeving niet in de middenmoot,
doch in of vlak boven de degradatiezone verkeert.

De leden van de CDA-fractie achtten het theoretisch mogelijk dat de
activiteiten van banken en verzekeringsmaatschappijen zo worden
verstrengeld, dat uitsplitsing niet wel mogelijk meer is. Gelet op het feit
dat in een dergelijke situatie ook door de ondernemings-leiding niet meer
goed nagegaan kan worden of de verschillende activiteiten winstgevend
en/of efficiënt, en in welke mate worden uitgeoefend, achtten deze leden
de kans dat zich een zodanige verstrengeling zou voordoen tamelijk
gering. Ook aan de positie van de toezichthouders kan in zo'n situatie
niet voorbijgegaan worden. Deze zullen toch moeten weten hoe groot
het eigen vermogen is. Deze leden zeiden dat gelet op het vorengaande -
mede gelet op de tekst van de richtlijn - de benadering als weergegeven
op blz. 3 van de memorie van antwoord («Het bovenstaande enz.») niet
juist te achten en ook strijdig met voorgestelde wijzigingen van artikel
406. Het tonen van het eigen vermogen van het banksegment was
volgens deze leden het gevolg van het vorengaande. Dat zulks zeer wel
uitvoerbaar is, wordt, zo zeiden deze leden, duidelijk gedemonstreerd in
het jaarverslag van de Fortis Groep.
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De leden van de fractie van de PvdA zetten ook vraagtekens bij de
juistheid van het betoog op blz. 3 van de memorie van toelichting. Zij
vroegen zich af of deze benadering «het niet willen vastleggen....» niet in
strijd is met de richtlijn. Een nadere reactie op dit punt is dan ook
gewenst, aldus deze leden

2. Voorschriften van de Nederlandsche Bank N.V. inzake jaarre–
kening van banken

Allereerst vroegen de leden van de CDA-fractie of ook in enige andere
lidstaat de regelgeving op dit punt is gedelegeerd aan de centrale bank
of enige andere privaatrechtelijke instantie. Naar het oordeel van de
leden van de CDA-fractie gaat het hier niet louter om rubricering
enzovoorts maar kunnen ook inhoudelijk belangrijke punten aan de orde
komen. Louter als voorbeeld noemden deze leden de verwerking van «de
discount» die behaald kan worden wanneer een laagrentende schuld
wordt omgezet in een hoogrentende, en waardoor de winst in een
bepaald jaar in positieve zin beïnvloed kan worden.

De leden merkten op dat van de zijde van voorstanders van de voorge–
stelde regelgeving, gewezen pleegt te worden op de via de voorgestelde
weg te bereiken slagvaardigheid. Dit argument komt echter in een wat
vreemd licht te staan nu, zoals de bewindslieden opmerkten, gewerkt kan
worden vanuit de tekst van de richtlijn, er reeds implementatie wetgeving
in andere landen voorhanden is, en men er niettemin na zes jaar nog niet
in is geslaagd om concept voorschriften aan de Kamer voor te leggen.
De bewindslieden vermelden voorts, zo memoreerden de leden van de
CDA-fractie, dat allerlei representatieve organisaties nog niet zijn
gehoord en dat mogelijk commentaar van de zijde van de Kamer vanzelf–
sprekend door hen op prijs wordt gesteld. Naar het oordeel van deze
leden gaf dit standpunt duidelijk aan hoe in de gevolgde gang van zaken
en in de gevolgde systematiek de boel op de kop wordt gezet. Terwijl de
normale gang van zaken is dat het Parlement als mede-wetgever op het
gebied van het jaarrekeningrecht zijn taak verricht, mag nu de Tweede
Kamer tesamen met alle andere geïnteresseerden op de concept
voorschriften, te publiceren in de Staatscourant, reageren.

Hoezeer de leden van de CDA-fractie de deskundigheid van de leden
van de Raad van de Jaarverslaggeving ook hoog achtten, zij waren wel
van oordeel dat de door de bewindslieden gestelde representativiteit
niettemin niet met die van bijvoorbeeld de Sociaal Economische Raad is
te vergelijken. Voorzover deze leden bekend, worden de werknemers
geacht vertegenwoordigd te zijn door een lid van een accountantsmaat–
schap en de beleggers door een analist die verbonden is aan een bank.
Deze leden gaven dan ook de voorkeur aan de procedure waarbij,
eventueel na een oproep daartoe in de Staatscourant, allerlei belangheb–
benden, banken, ondernemingsraden, beleggers zich met hun inzichten
kunnen wenden tot de vaste Commissies. Wanneer bij wijziging van de
richtlijn de voorschriften dienen te worden gewijzigd, behoeft een
voorhangprocedure de snelheid niet te schaden. Ook met aanpassing van
wetgeving kan snel worden gewerkt. Nieuwe richtlijnen op dit punt
komen niet uit de lucht vallen. Ter beoordeling van de effectiviteit van
het adviescircuit zouden de leden gaarne vernemen welke instanties
geraadpleegd zijn, wanneer de adviesaanvraag is uitgegaan, en wanneer
het advies is ontvangen.

Vervolgens wezen de leden van de CDA-fractie er op dat er ook in de
Kamer op het democratische deficiet ter zake van de Europese regel–
geving is gewezen. Ook mede daarom verdient het de voorkeur niet voor
een technocratische maar voor een meer democratische methodiek te
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kiezen ter zake van de implementatie en eventuele aanvullende regeling.
Indien ingevolge de procedure ex artikel 169 E.G.-verdrag het Hof
Luxemburg rechtens vaststelt dat de regelgeving dient te worden
aangepast en de N.V. Nederlandse Bank het standpunt van het Hof niet
deelt, kan men in een vreemde impasse terecht komen. De wetgever kan
thans de regeling afkeuren, maar niet voorschrijven.

Van het standpunt van de bewindslieden, dat nu de door hem gekozen
weg van regulering en de voorwaarden waaronder dit is geschied in het
onderhavige wetsvoorstel zijn vastgelegd de regeiing via de Nederlandse
Bank de democratische controle niet ontbeert, hadden de leden van de
CDA-fractie goede nota genomen. Zij vroegen dan ook de bewindslieden
de voorgestelde wijze van implementatie via regelgeving van de Neder–
landse Bank van de artikelen 3 tot en met 34, artikel 40 tweede, derde
en vijfde lid en artikel 41 tweede lid nader te overwegen.

De leden van de PvdA-fractie wezen erop dat zij in het voorlopig
verslag hadden opgemerkt het in strijd te achten met de rechtszekerheid
om een deel van de richtlijn via voorschriften van de Nederlandse Bank
uit te voeren. Bovendien hadden zij er daarbij tevens op gewezen dat de
uitwerking ondoorzichtig is en dat op deze wijze een deel van de regel–
geving aan de mede-wetgever en parlementaire controle worden
onttrokken. De reactie op deze bezwaren in de memorie van antwoord
achtten deze leden onvoldoende.

In de reactie wordt de nadruk gelegd op het feit dat het geheel van
voorschriften ertoe zal leiden dat op een zorgvuldige wijze de belangen
van alle betrokkenen kunnen worden afgewogen en dat niet enkel het
belang van de toezichthouder een doorslaggevende rol zal spelen.
Zonder deze zorgvuldigheid ter discussie te willen brengen merkten deze
leden op dat in deze reactie voorbij gegaan wordt aan het centrale
bezwaar: het «buitenspel» zetten van de medewetgever.

Teneinde dit te voorkomen hadden deze leden een zgn. voorhangpro–
cedure voorgesteld. De afwijzing van dit voorstel, door de regering
gemotiveerd met bezwaren met betrekking tot de duidelijkheid en
zuiverheid van het proces van wetgeving, overtuigde deze leden dan ook
niet.

3. De onderwaardering wegens de algemene risico's van het
bankbedrijf

De leden van de CDA-fractie zeiden met voldoening te hebben kennis
genomen van de wijziging om de stille reserves in de vorm van onder–
waardering op termijn te beëindigen. Zij konden zich indenken dat voor
kleine lokale banken de nieuwe regeling bezwaarlijk zal blijken te zijn. Zij
zeiden echter de mogelijke maatschappelijke discussie op dit punt af te
wachten.

4. Artikelen

Artikel 35 hchtlijn artikel 420, eerste lid

De leden van de CDA-fractie vroegen of de tekst van artikel 420,
eerste lid niet duidelijker wordt wanneer «de afboeking» wordt vervangen
door «de afboekingen» of «afboekingen».

Artikel 42 richtlijn

De leden van de CDA-fractie waren het eens met de door de bewinds–
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lieden weergegeven strekking van artikel 42, tweede lid van de richtlijn.
Zij konden echter niet instemmen met de gedachte weergegeven in de
zin: «Het is overeenkomstig (...)». Wanneer een beleggingsinstelling die
het verkrijgen van deelnemingen in dochterondernemingen ten doel
heeft, en deze dochterondernemingen uitsluitend of hoofdzakelijk
kredietinstelling zijn, kan artikel 42, tweede lid toch niet anders inhouden
dan dat conform de onderhavige richtlijn door de moedermaatschappij
een geconsolideerde jaarrekening en jaarverslag moet worden
opgemaakt. Dit terwijl indien aan de tweede voorwaarde niet is voldaan
op basis van artikel 1 en volgende van de 7e richtlijn de beleggingsmaat–
schappij een geconsolideerde jaarrekening moet opmaken. Alsdan kan,
aldus de leden, natuurlijk artikel 406 van toepassing worden.

Artikel 406, vierde lid en volgende

De leden van de CDA-fractie was het opgevallen dat in artikel 406,
derde lid wordt gesproken over de voorschriften van de richtlijn enz.
terwijl artikel 426 slechts spreekt over de voorschriften voor banken.
Deze leden vroegen of het hier een materieel verschil bedoeld is, doordat
het in artikel 426 ook gaat om voorschriften die niet in de in artikel 406
bedoelde richtlijn zijn vervat. Indien deze veronderstelling juist is,
vroegen deze leden naar een redengeving voor het verschil.

Artikel424

De leden van de fractie van de PvdA hadden met instemming kennis–
genomen van de reactie van de regering op hun suggestie met
betrekking tot de VAR.

De voorzitter van de commissie,
Swilders-Rozendaal

De griffier van de commissie,
Coenen
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